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ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL DE GOVERN DEL 

CONSORCI DE FORMACIÓ PROFESSIONAL D’AUTOMOCIÓ  

Identificació  

Núm. 1/2023 

Caràcter : ordinari 

Data : 13 de juny de 2023 

Horari : 12h a 13:30   

Reunió Presencial al Centre de Formació Professional d’Automoció, seu del Consorci de 

Formació Professional d’Automoció. 

ORDRE DEL DIA 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 

2. Ratificació per part del Consell de Govern de les següents actuacions dutes a terme per 

no paralitzar l’activitat ordinària del Consorci: 

2.1. Autorització per la utilització del 25% de romanent del pressupost 2020/2021. 

2.2. Modificació de crèdit del pressupost 2022. 

2.3. Aprovació del pressupost del Consorci 

2.4. Conveni EURECAT / Consorci. Segona fase projecte pilot “Tendències disruptives del 

sector de l’Automoció”. Tramitació d’una addenda. 

3. Punts per a aprovació del Consell de Govern: 

3.1. Comptes exercici 2022. 

3.2. Col·laboració  entre l’oficina “OPTIMA” adscrita a la DGI i el Consorci. Represa del 

projecte de Disseny de Formació d’Especialitats Formatives de Grau Superior en el 

sector de l’Automoció, segona fase del projecte realitzat l’any 2020/2021 amb 

UPC/CARNET 

3.3. Proposta per a l’actualització de l’estudi “Tendències competencials i coneixements 

per al nou paradigma de mobilitat”. 

3.4. Proposta de participació del Consorci en el ERASMUS-EDU-2023-PEX-COVE 

Partnership for Excellence - Centres of Vocational Excellence. Explicació del projecte. 
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4. Informació al Consell de Govern: 

4.1. Informació i aprovació, si escau, del Pla d’Activitats del Centre de FP d’Automoció per 

part de la UPC. 

4.2. Presentació de les primeres conclusions de la participació del Consorci en 

l’ecosistema formatiu europeu de les bateries per l’automoció. 

5. Precs i Preguntes 

Assistents : 

En representació de l’Administració de la Generalitat :  

Sr. Enric Vinaixa i Bonet, President del Consell de Govern. Secretari de Treball (Departament 

d’Empresa i Treball). 

Sr. Albert Castellanos Maduell, Secretari d’Empresa i Competitivitat (Departament     

d’Empresa i Treball 

Sr. Fabian Mohedano i Morales, President Executiu de l'Agència FPCAT  (Departament de la 

Presidència) 

Sr. Juan José Torres López, Director del Servei Públic d’Ocupació de Catalunya (Departament 

d’Empresa i Treball) 

Sra. Mercè Chacón Delgado, Directora General de Formació Professional (Departament 

d’Educació) 

Sra. Ariadna Rectoret i Jordi, directora del Consorci de Formació Contínua de Catalunya 

(Departament d’Empresa i Treball).  

 

En representació de l’Ajuntament de Martorell :  

Sr. Xavier Fonollosa Comas, Alcalde de Martorell 

 

En representació del Clúster de la Indústria de l’Automoció de Catalunya : 

Sr.  Sergio Alcaraz Moros, President del Clúster de la Indústria de l’Automoció de Catalunya. 

Sr. Josep Nadal  i Puigvert (Gerent del Clúster de la Indústria de l’Automoció de Catalunya) 

Sr. Antoni Garcia Coma (DOGA) 

Sr. Ismael Lara  Domínguez (SEAT) 
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Excusen la seva assistència: 

Sr. Oriol Alcoba Malaspina, Director General d’Indústria (Departament d’Empresa i Treball) 

que delega el seu vot en el Sr. Vinaixa. 

Sra. Mireia Arroyo de la Parte (GESTAMP), que delega el seu vot en el Sr. Alcaraz 

 

Assistents amb veu i sense vot : 

Sra. M. Teresa Casanovas i Archs, Directora Gerent del Consorci de Formació Professional 

d’Automoció. 

Sr. Robert Ramos Sempere, Secretari del Consell de Govern del Consorci de Formació 

Professional d’Automoció. 

 

Desenvolupament de la reunió :  

Benvinguda del president als nous membres del Consell de Govern. 

S’obre la reunió del Consell de Govern del Consorci de Formació 

Professional d’Automoció (Consorci) a les 12:10 hores amb la benvinguda 

del President als nous membres del Consell de Govern. Per part de la 

Generalitat de Catalunya: el Sr. Oriol Alcoba, director general d’indústria, 

que excusa la seva presència i ha delegat el vot en el President del 

Consorci, i la Sra. Mercè Chacón, present, directora general de Formació 

Professional. Per part del Clúster de la Indústria de l’Automoció de 

Catalunya, el Sr. Josep Nadal, gerent del CIAC i el  Sr. Ismael Lara, de SEAT. 

Tots ells nomenats per Acord de Govern de 24 de gener de 2023. 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

Tot seguit es passa al primer punt de l’ordre del dia sobre l’aprovació de 

l’acta de la sessió anterior. El President demana si hi ha alguna 

consideració per part dels membres al respecte 

S’aprova l’acta per unanimitat. 
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2. Ratificació per part del Consell de Govern de les següents actuacions dutes a 

terme per no paralitzar l’activitat ordinària del Consorci 

Es passa al segon punt de l’ordre del dia i el President llegeix els apartats 

d’aquest punt i comenta que hi ha un punt de l’ordre del dia que ha 

decaigut, concretament el 3.4 sobre la proposta de participació del 

Consorci en el ERASMUS-EDU-2023-PEX-COVE i cedeix la paraula a la Sra. 

Casanovas per que expliqui el motiu.  

La Directora comenta que ACCIÓ ha informat que cap empresa, entitat o 

administració catalana finalment participarà en aquest ERASMUS ja que 

s’han prioritzat aquelles que estan a prop de fàbriques de bateries. 

Catalunya per tant ha caigut del programa. 

El President comenta que degut a que no s’han pogut celebrar reunions del 

Consell de Govern, i per no paralitzar l’activitat ordinària del Consorci, s’ha 

actuat de manera urgent en algunes ocasions, per procediment escrit, 

segons determina l’article 17 dels estatuts del Consorci. Per aquest motiu 

s’explicaran quins han estat els casos i es demanarà la ratificació dels 

membres del Consell de Govern. 

Pren la paraula la Directora per procedir a rendir comptes de les 

esmentades actuacions. 

En relació al punt 2.1 sobre l’autorització per la utilització del 25% de 

romanent del pressupost 2020/2021; amb l’objectiu de poder finançar el 

conveni que després explicarà i poder realitzar el pagament del 10% de les 

bestretes dels convenis 2020-2022 que el Consorci va constituir amb el 

CIAC i amb EURECAT (total 15.766,41 €), es va sol·licitar a la intervenció 

general, l’ús del 25% de lliure disposició dels romanents acumulats per 

l’entitat des de 2019 (53.597,48 euros) i que van suposar una incorporació 

de 13.399,37 d’euros en el pressupost de l’any 2022. Aquesta sol·licitud ha 

suposat, segons la nova normativa de la Intervenció, la retenció resultant 

del 75% per un import de 40.198,11 euros, en relació amb la transferència 

prevista en el pressupost de l’exercici 2022 a favor del Consorci. Atès que la 

resposta de la Intervenció es va produir el mes d’octubre, no va haver-hi 

temps de que es procedís a fer les retencions de la resta de transferències 

del pressupost del Consorci per a l’any 2022; per la qual cosa en relació al 

pressupost de l’any 2023, al Consorci se li ha efectuat una retenció de 

16.216,12 euros. Quantitat que no es farà efectiva en les transferències 

d’aquest any 2023. 
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Pel que fa al punt 2.2, sobre la modificació de crèdit del pressupost 2022, 

comentar que un cop autoritzada la incorporació de romanent al 

pressupost 2022, es va signar una transferència de crèdit, autoritzada pel 

President, de les partides de capítol 1 i 2 no exhaurides, conjuntament amb 

els romanents de lliure disposició, a despeses de capítol 4, per realitzar els 

pagaments pendents i finançar el 90% del Conveni 2022. 

Sobre el punt 2.3, d’aprovació del pressupost del Consorci. Comentar que 

aquest s’ha fet seguint totes les indicacions de l’Àrea d’Anàlisi 

Pressupostària, Sector Públic i Subvencions de la Direcció de Serveis del 

Departament. 

El pressupost com és habitual prové íntegrament de la Generalitat de 

Catalunya, concretament del Departament d’Empresa i Treball; no hi ha 

cap canvi significatiu, s’ha mantingut la mateixa quantia que l’any 2021; 

287.783,66 euros. El tenen a la carpeta de documentació i com que no es 

va poder passar a aprovació definitiva el mes de juliol, se’ls hi demana avui 

la seva ratificació. 

Per últim, del punt 2.4, sobre el conveni entre EURECAT i el Consorci, que 

es porta avui a ratificació per part del Consell de Govern, fa referència a la 

segona fase del que conveni que ja es va realitzar l’any 2020 i que ha 

acabat aquest any amb gran satisfacció, tant dels participants com de les 

empreses corresponents, i d’elles va partir la demanda de fer un segon 

projecte pilot, més específic. 

L’itinerari “Futur Digital de l'Automoció: tendències disruptives del sector”, 

ha acompanyat a les persones participants en el seu procés d'adaptació i 

transformació digital i verda del sector, a través d'una formació de 31 

setmanes d'autoformació, ha posat en valor el coneixement tecnològic 

disruptiu, com la intel·ligència Artificial, Big Data, sistemes intel·ligents per 

a la manufactura avançada, les darreres tendències de mobilitat, del 

vehicle elèctric i connectat i de la sostenibilitat. Hi han participat 51 

alumnes de 15 empreses diferents. 

Trobant interessant aquest repte EURECAT va proposar al Consorci poder 

realitzar, també com a projecte pilot, una segona fase: “Programa 

d’especialització tecnològica en vehicle elèctric.” 
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Es tracta de realitzar un itinerari d’una durada de 18 setmanes amb una 

modalitat de blended online i dirigida tant a operaris com a tècnics 

d’empreses del sector de l’automoció i la mobilitat. 

El projecte l’ha finançat el Consorci amb 20.000 euros. La col·laboració s’ha 

establert mitjançant un conveni plurianual 2022-2023 

El 90% de la bestreta ha anat a càrrec del pressupost 2022 i el 10% a càrrec 

del pressupost 2023. 

Actualment s’està tramitant una addenda al conveni, la qual modifica la 

data de finalització de l’activitat, no la de finalització del conveni. La 

modificació ha estat sol·licitada per EURECAT atenent a raons 

pedagògiques.  

La directora dona per finalitzada la seva intervenció en aquest punt i el 

President demana si hi ha alguna consideració. 

Finalment queden ratificats tots els apartats del punt 2 de l’ordre del dia. 

3. Punts per a aprovació del Consell de Govern 

Es passa tot seguit al tercer punt de l’ordre del dia i als seus apartats 

corresponents. El President cedeix la paraula la Sra. Casanovas. 

En relació al punt 3.1, sobre els comptes de l’exercici 2022, la directora, 

comenta que es tracta d’un exercici tancat i per tant el tancament es va 

formular el 28 de març de 2022, per part d’ella mateixa, d’acord amb la 

competència atribuïda en els estatuts, i dins del termini previst per 

normativa vigent; la qual estableix el termini màxim dins dels 3 primers 

mesos posteriors a la finalització de l’exercici, d’acord amb allò que preveu 

l’article 81 de la Llei de finances. Els comptes han estat re formulats el 31 de 

maig de 2023, per a corregir errors no significatius detectats durant el 

procés d’auditoria de comptes. 

Els comptes de l’exercici 2022, han estat preparats d’acord amb el Nou Pla 

General de Comptabilitat aprovat per la Generalitat de Catalunya, marc 

d’informació comptable que li és d’aplicació (PGCPGC, aprovat per l’Ordre 

137/2017, de 29 de juny) 
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El Pressupost inicial era 288 milers euros, incorporat a la Llei 1/2021, del 29 

de desembre, de pressupostos de la Generalitat per al 2022. Van ser 

ratificats el 15 de juny de 2022. 

Com s’ha comentat abans s’han produït dues modificacions: En primer lloc 

la incorporació del 25% del romanent de tresoreria no afectat a 31 de 

desembre de 2021, per import de 13.399,37 euros, i en segon lloc, la 

transferència de crèdit pel finançament d’una actuació inclosa en el marc 

del Pla estratègic integral de la indústria de la mobilitat i de l’automoció 

2021-2025, formalitzant-se durant el mes de desembre de 2022, mitjançant 

un conveni amb EURECAT, per import de 22.000 euros; i de 15.766,41 euros 

per realitzar el pagament del 10% de les bestretes finals dels convenis 2020-

2022 que el Consorci va constituir amb el CIAC i amb EURECAT. 

Sobre la liquidació del pressupost, el resultat final ha estat de -21.277,73 

euros que ha estat el valor de la retenció que es va fer l’any 2022 i que per 

tant son diners que el Departament no transferirà. 

Pel que fa al romanent de tresoreria no afectat de l’exercici 2022 és de 

32.326,11 euros. 

En relació a la situació dels convenis vigents, l’import pendent de pagament 

a 31 de desembre de 2022 era de 5.000 euros per al Conveni Consorci-CIAC 

2021-2023, i de 22.000 euros per al Conveni Consorci-EURECAT 2022-2023. 

Pel que fa a aquest últim conveni ja s’ha realitzat el pagament de la 

bestreta del 90% de l’import, 19.800 euros a càrrec del pressupost 2022. 

Sobre les magnituds rellevants dels estats de l’exercici 2022, destacar una 

situació patrimonial i econòmica perfectament equilibrada, atès que totes 

les activitats realitzades han estat íntegrament finançades. 

Sobre els resultats de l’auditoria, que ha estat executada per “Gabinete 

Técnico de Auditoria y Consutoría, S.A”. – empresa externa especialitzada 

en auditories d’entitats del sector públic, l’informe de l’any 2022 ha estat 

amb una valoració global satisfactòria atès que la gestió efectuada en 

relació de l’objecte del control ha funcionat correctament. Tanmateix s’ha 

reflectit una excepció degut a que el Consorci no ha formalitzat cap 

conveni, sense afectació econòmica, que reguli la utilització de les 

dependències que fa servir com a seu en el Centre de Formació Professional 

d’Automoció. Aquest tema, que ja fa temps que ha estat remarcat per 

diverses auditories, s’hauria de poder resoldre realitzant un conveni sense 
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repercussió econòmica i que senzillament estableixi l’ocupació dels espais 

com a seu del Consorci mitjançant un acord entre les parts. 

El Sr. Castellanos intervé per preguntar quants anys fa que l’empresa 

esmentada fa l’auditoria del Consorci.  

La Sra. Casanovas comenta que és el primer any, ja que la resta dels anys 

anteriors, les auditories han estat realitzades per la Intervenció General, 

atès que el Consorci és una entitat petita amb pocs mitjans. Tanmateix 

aquest any es va comunicar a la Intervenció General que ja s’estava en 

disposició de contractar l’auditoria de manera externa. L’entitat ha estat 

recomanada per la pròpia Intervenció General, a la qui agraeix tota la 

atenció que ha tingut amb el Consorci durant aquests anys. 

El president demana si hi ha alguna pregunta en referència al punt dels 

comptes del Consorci i en cas contrari es procedeix a la seva aprovació. 

Sobre el punt 3.2, de col·laboració amb l’oficina “OPTIMA”, la Directora 

comenta aquest conveni te per objectiu realitzar una segona fase del 

projecte que l’any 2021 va finançar el Consorci de Formació Professional 

d’Automoció i la Secretaria d’Universitats amb l’objectiu d’ampliar l’oferta 

de formació especialitzada dels nivells superiors de qualificació, nivells 4 i 5 

del CNQP, en l’àmbit de l’automoció i la mobilitat. El projecte primerenc el 

va realitzar la Fundació CIT UPC a través de CARNET, hub especialitzat en 

l’àmbit de la mobilitat. 

Fruit d’aquesta col·laboració es varen dissenyar 8 cursos modulars que han 

estat inclosos en el catàleg del SEPE i que han estat objectes de 

convocatòria, tant del SOC com del Consorci de Formació Contínua de 

Catalunya (CFCC).  

Aquest any es vol repetir una segona fase per poder ampliar el repertori 

d’aquestes especialitats. Tanmateix tenint en compte que els recursos del 

Consorci per poder finançar la segona fase del projecte son molt reduïts, 

s’ha contactat amb ÒPTIMA, oficina d’ACCIO especialitzada en l’àmbit de 

l’automoció i la mobilitat, i ens hem trobat amb un interès alt en participar 

en el projecte. Òptima ha proposat al Consorci signar un conveni amb 

ACCIÓ per traspassar-li 40.000 euros, xifra que permetrà el finançament 

d’aquest projecte. Un cop incorporats aquests 40.000 euros al pressupost 

del Consorci es signarà un conveni plurianual amb La Fundació Centre 
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d’Innovació i Tecnologia de la Universitat Politècnica, a través del seu Hub 

Carnet, per realitzar el disseny de les noves especialitats.  

En aquest sentit vol agrair la predisposició de la Secretaria d’Empresa i 

Competitivitat a fer possible aquest projecte i desitja que aquesta sigui la 

primera de les moltes col·laboracions que es puguin arribar a fer. 

Intervé el Sr. Castellanos comentant que aquest tipus de projectes són els 

que més interès poden generar des d’ÒPTIMA, oficina dedicada a 

l’automoció, que depèn de la Direcció General d’Indústria i que ha d’ajudar 

al desenvolupament del sector de l’automoció i la mobilitat amb tot allò 

que sigui necessari. 

El President pregunta si hi ha alguna qüestió més i es dona per aprovat 

aquest punt. 

Del punt 3.3, sobre la proposta per l’actualització de l’estudi “Tendències 

competencials i coneixements per al nou paradigma de mobilitat”, la 

directora recorda que l’any 2018, el Consorci va encarregar l’elaboració 

d’un estudi sobre les “Competències i necessitats formatives del sector de 

l’automoció a Catalunya”. L’objectiu del mateix era disposar d’una 

radiografia clara dels perfils professionals en el sector, per avançar-se en les 

competències requerides i les necessitats formatives que el 

desenvolupament de la Indústria 4.0 implicaria.  

Ara, un cop passats gairebé 5 anys, es planteja l’actualització d’aquest 

estudi, adaptant-lo al context actual, i introduint-hi tant els canvis 

tendencials com tecnològics que afectaran al sector en el pròxims anys.  

A més hi ha una sèrie d’altres factors que estan impactant al sector, i que 

han implicat els darrers 3 anys canvis significatius com son: 

- La irrupció d’esdeveniments sobrevinguts com la Covid-19, els 

posteriors ERTO’s, el trencament de les cadenes de subministrament, la 

crisi dels microxips, o els conflictes geopolítics. 

- La irrupció de tecnologies com la IA que en molt poc temps suposarà un 

canvi socioeconòmic molt important i amb conseqüències encara no 

previsibles sobre els llocs de treball. 

- I l’acceleració cap a l’electrificació del sector, esperonada per marcs 

legislatius cada cop més proclius a la protecció mediambiental.  
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És per tots aquests factors que es considera oportú, un cop passats cinc 

anys, actualitzar aquest estudi, per poder disposar d’un full de ruta sobre 

com afrontar tots aquests canvis al sector, i disposar de persones 

professionals preparades que garanteixin la competitivitat del sector a 

nivell global. 

El President pregunta si hi ha alguna qüestió més i es dona per aprovat 

aquest punt. 

4. Informació al Consell de Govern 

 

Es passa tot segui al quart punt de l’ordre del dia. El President comenta que 

primer es tractarà el punt 4.2, sobre la presentació de les primeres 

conclusions de la participació del Consorci en l’ecosistema formatiu 

europeu de les bateries per l’automoció. 

La Directora comenta que l’any passat el Consorci va contractar una 

assistència tècnica per poder copsar el seu posicionament dins de 

l’ecosistema d’agents europeus vinculats al desenvolupament de 

competències sobre les bateries per a l’automoció. 

Aquesta assistència ha donat resultats força interessants com son: 

En primer lloc realitzar un mapeig d’agents rellevants a nivell català, 

espanyol i europeu, segons el seu paper en la cadena de valor de les 

bateries per a l’automoció. 

Després, identificar iniciatives al voltant del desenvolupament de 

competències sobre les bateries, com les aliances i pactes europeus. En 

primer lloc destacar a Albatts, com a projecte que té l’objectiu d’elaborar 

un model marc per la col·laboració sectorial en l’àmbit de les bateries, amb 

el focus en la demanda i oferta de competències. Després, l’Automotive 

Skills Aliance, que és una associació d’agents europeus per col·laborar en 

l’agenda de competències en el sector de l’automoció, en un sentit més 

ampli, sense un focus exclusiu en les bateries. Està centrada especialment 

en el re-skilling i up-skilling de les persones treballadores del sector. Un 

tercer àmbit és el Pact for Skills com a pacte marc de la Comissió Europea 

on s’engloben aquestes i d’altres iniciatives i que promou un model 

compartit pel desenvolupament de competències a Europa, en tots els 

sectors.  

També s’ha pogut participar en trobades dels diferents pactes i assistència a 

webminars i conferències. Gràcies a aquesta implicació, s’ha tingut accés al 

contingut generat per les diferents iniciatives i s’han ubicat agents amb qui 
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desenvolupar possibles col·laboracions, entre els quals trobem l’EBA 

Academy. 

Això també ha ajudat a fer visible la tasca del Consorci en aquests 

organismes, representant-la i aportant l’expertesa del Consorci en alguns 

dels àmbits de discussió i avaluar quina podia ser la participació del 

Consorci en projectes d’àmbit europeu vinculats a la temàtica de les 

bateries elèctriques i de les competències professionals relacionades.  

Finalment s’han establer contactes i relacions que poden esdevenir 

d’interès present i futur per al Consorci i que incrementen la seva capacitat 

d’actuació, així com d’altres entitats de la Generalitat de Catalunya. 

 

La Directora comenta que el 30 de juny es tindrà l’informe final i es farà 

difusió entre els membres del Consell de Govern. 

Tot seguit, El President demana que s’incorpori a la reunió el Sr. Joan 

Miquel Piqué, director del Campus FPCAT-UPC de la Mobilitat Sostenible 

per a que informi sobre el punt 4.1 d’informació i aprovació, si escau, del 

Pla d’Activitats del Centre de FP d’Automoció per part de la UPC 

Entren a la reunió el Sr. Piqué i la Sra. Imma Ribas, Vicerectora de Qualitat i 

Política lingüística de la UPC i consellera delegada d’UPC Formació i 

Mobilitat SA. 

Comença la seva intervenció el Sr. Piqué comentant que ja han fet arribar 

als membres del Consell de Govern del Consorci el Pla d’activitat 2023 i el 

pla de formació 2023-2025 com a punt de partida del que ha estat 

l’activitat del Centre aquests primers 9 mesos. Fa una breu descripció de 

quina ha estat aquesta activitat, que s’ha concentrat pràcticament en fer la 

recepció de l’edifici, de l’equipament, la contractació dels serveis bàsics 

com els de manteniment i neteja, que estaven a punt d’exhaurir-se; i en la 

selecció també de l’equip que haurà de desenvolupar l’activitat del Centre, 

en total 5 persones, que seran les responsables de la gestió dels cursos, 

dels currículums formatius i de l’atenció als alumnes. També entre 

aquestes 5 persones, hi ha una enfocada a l’atenció al públic i a tasques de 

secretaria, una altra al tema financer, una  a les xarxes socials i finalment 

una que es dedicarà a visitar a les empreses per establir contactes i donar a 

conèixer el Campus per donar resposta a les necessitats d’aquestes 

empreses. De fet ja tenen en ment unes 40 i 50 empreses que es voldria 

que quan s’arrenqui l’activitat estiguin involucrades. 
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També recorda que en tot al que fa referència a la part TIC s’ha signat un 

acord amb UPCNET, que és el proveïdor de la comunitat universitària. De 

fet en l’edifici conviuen les dues xarxes, la de la UPC i la de la Generalitat.  

Per tant el Campus es troba en aquest primer pas de llançament del 

projecte, tot i que en paral·lel ja s’ha començat a cercar quines han de ser 

les millors aliances estratègiques. En aquest sentit s’ha signat un acord amb 

MSX, tot i que la voluntat és sumar més esforços amb tot l’ecosistema de 

referència.  

Tot això va lligat a la possibilitat de reprendre l’activitat del Centre, així 

com altres elements claus: el conveni amb el SOC per fer formació per 

persones aturades; que ja està signat i segurament la formació dels 

certificats de professionalitat començarà al mes de setembre. Pel que fa la 

formació contínua de persones ocupades s’està realitzant també un 

conveni amb el CFCC, tot i que en aquest cas ja s’ha pogut començar la 

formació, específicament 5 cursos de robòtica, ciberseguretat, vehicle 

connectat, ADAS i Càtia. La idea és que després de l’estiu es puguin obrir 

noves edicions d’aquests cursos. 

També des d’ACCIÓ s’ha adjudicat un programa primer d’acceleració 

d’emprenedors en l’àmbit de la mobilitat, que s’està realitzant amb 

l’Ajuntament de Martorell, i que s’executarà de setembre a desembre. 

Paral·lelament des de UPC empren, s’està treballant per a que en un futur 

es puguin desenvolupar projectes d’emprenedoria del sector de la 

mobilitat en l’àmbit del Centre. 

En resum es tracta d’una visió general des d’on érem i fins on volem anar. 

El President agraeix al Sr. Piqué la seva intervenció i obra un torn de 

paraules. 

El Sr. Alcaraz obre el torn de paraules i es sorprèn de que el Pla d’activitats 

vingui signat per l’anterior director del Campus i demana qui és per tant el 

responsable del Pla que s’ha explicat. 

El Sr. Piqué respon que el Pla va ser aprovat en data 13 de febrer en que 

l’anterior director exercia el càrrec, tot i que el Pla continua sent la 

referència de la UPC. 

El Sr. Alcaraz comenta que no li sembla correcte que en una situació nova, 

en que ha passat el temps, es presenti el document d’aquesta manera i que 
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cal esmenar-ho. Independentment d’aquest fet considera que, tot i que 

s’han concretat en aquest pla algunes intencions de planificació, encara hi 

troba a faltar la planificació temporal en referència a les 40 i 50 empreses 

que es vol que s’involucrin en el projecte. 

Tot i que agraeix que en aquesta versió del Pla d’activitats hi ha més 

informació que en la darrera versió que es va presentar al Consorci, tot i 

que no massa, encara falta informació, en relació especialment, a quina 

serà la temporalitat en que s’implementaran les àrees i les formacions que 

ha comentat el Sr. Piqué. Això forma part també d’un Pla, el com i el quan.   

En la darrera reunió es va quedar que aquest Pla s’havia de definir i 

desenvolupar amb més profunditat i això encara no s’ha fet, tot i que 

reconeix que no és fàcil. També fa referència a les aliances estratègiques 

que s’han comentat i considera que s’ha de valorar si aquestes aliances son 

suficients per endegar el Pla complet. Tenir un conveni signat amb MSX 

està bé però no és suficient. També creu que s’hauria de fer una nova 

planificació de les activitats que s’havien de desenvolupar durant l’any 

2023 i que ja es veu que no s’arribaran a executar. Aquesta nova 

planificació hauria de permetre poder ajustar la programació per arribar als 

compromisos assolits. Com a Pla general podria acceptar-se, però encara 

queda desenvolupar bé les activitats a mig i curt termini. 

El Sr. Piqué comenta que aquest Pla d’activitats es fruit de la licitació i del 

contracte i que per això està planificat per als primers tres anys d’activitat. 

Aquest Pla s’ha anat perfeccionant des de la primera versió, tot i que els 

compromisos originals ja eren prou ambiciosos. Tanmateix reconeix que 

s’ha d’aprofundir en el desenvolupament del Pla, però cal que es tingui 

present que aquest Centre és un equipament que requereix més d’un milió 

d’euros a l’any per aixecar simplement la porta. 

Està clar que s’haurà d’anar a buscar la complicitat de les empreses del 

sector, però per això serà necessari disposar primer de tots els elements 

imprescindibles. 

Pel que fa a la planificació i calendari de la formació, els cursos s’han obert 

quan s’ha tingut demanda, com el curs de Càtia i el d’ADAS, ja que la 

formació subvencionada té uns requeriments que no permeten començar 

sense un número d’alumnes suficient. Afegeix que quan l’activitat 

formativa estigui inclosa en els cercadors del SOC i del CFCC, aquesta 

demanda creixerà. 
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El Sr. Alcaraz al·lega que precisament el Consorci i el Clúster estan en 

disposició d’activar aquesta demanda però si no es coneix quina és la 

prospectiva d’aquesta formació, ni la planificació, aquesta activació resulta 

molt difícil. En aquest cas ofereix tota la disposició del CIAC. 

El President intervé per comentar que aquest no és un Pla tancat, ans al 

contrari, que anirà modificant-se precisament per que la rapidesa dels 

esdeveniments és espectacular. Pel que fa referència als fons dedicats a la 

formació d’aturats i a la formació contínua, que son fons públics que es 

distribueixen en les conferències sectorials estatals; vol fer notar que la 

Conferència Sectorial de Treball va notificar la distribució dels fons a les 

Comunitats Autònome el 28 d’abril, amb efectes de mitjans del mes de 

maig, i la Conferència Sectorial d’Educació ho va fer el dia anterior, el dia 

12 de juny. S’ha intentat anar tot el més ràpid que permet l’administració 

per tancar el conveni amb el SOC i en el cas del conveni amb el CFCC, es 

tancarà de manera immediata. 

Per tant cal preveure que l’impuls que tindrà l’activitat del centre serà en 

els propers mesos d’una velocitat exponencial força important. 

El Sr. Alcaraz respon que te constància que els cursos del CFCC han anat 

molt més ràpid del que era d’esperar i expressa la seva satisfacció. 

La Sra. Rectoret afegeix que un cop signat el conveni totes les gestions 

administratives són molt més àgils. 

El Sr. Torres també comenta que per part del SOC s’han fet totes les 

gestions prèvies i possibles per facilitar al màxim la signatura del conveni. 

Tenint en compte, a més, que es tracta d’un projecte important i de força 

envergadura, que ha trencat paradigmes i esquemes, des de l’assessoria 

jurídica fins a la intervenció delegada.  

Pren la paraula el Sr. Fonollosa per a dir que no està d’acord amb aquest 

pla d’activitats, ni amb aquesta formació, ja que un cop vist en deteniment 

no compleix les expectatives que s’hi havien posat. Llegeix la definició del 

propi pla d’activitats presentat per la UPC en la que diu que es promourà la 

creació d’un centre integrat. Considera que el fet que la formació 

professional inicial no s’implementi des d’un primer moment en el 

desenvolupament del pla d’activitats fa el pla inviable i no creïble. A més 

considera insuficient que en tres anys es formin només 51 joves en 

formació inicial del sector.   
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Comenta que fa un any la situació semblava força esperançadora per a 

l’arrancada final del Centre, però que després d’aquest any, considerar que 

només es formaran 51 persones en formació professional inicial és 

inacceptable. Creu que això és indicatiu que ell seguirà venint a aquestes 

reunions i continuarà veient les aules buides durant els propers tres anys. 

En això no pot estar gens d’acord. S’està malbarat un centre realment únic. 

També considera que en el pla d’activitats no es te en compte al CIAC en la 

definició de l’oferta formativa, que tot gira al voltant de l’administració; 

mentre que l’Acord de Govern de 2022 posava al CIAC en el centre de la 

presa de decisions en relació a la formació que s’havia de fer en el Centre. 

Manifesta que el seu vot serà contrari a l’aprovació del pla. 

El President fa referència a que les misèries dels governs han portat al 

Centre a una situació complicada. Tanmateix, com ha comentat abans, a 

partir d’ara la velocitat dels esdeveniments serà tant exponencial, que 

moltes de les activitats a les que s’ha referit l’alcalde en la seva lectura, 

seran una realitat en un termini de dos o tres mesos i que al mes de 

setembre es començarà a veure l’activitat que s’ha volgut per al Centre, 

des de fa quasi 18 anys. 

Comenta que les interaccions de l’adjudicatari tant amb el SOC, amb el 

Consorci, com amb el CIAC estan totalment obertes. I que si el Pla, tal com 

ha demanat el president del CIAC, ha de modificar la signatura del seu 

responsable, considera que és viable i no ha de representar cap 

inconvenient. 

Pel que fa a la formació professional inicial potser cal valorar que la que es 

faci al Centre estigui més orientada a transferir coneixements més nous i 

especialitzats que la formació professional inicial que ja s’està fent. En 

aquest sentit hi ha unes propostes que s’estan acabant de tancar, que 

seran molt innovadores. Pel que fa a la resta de formació del sector, 

evidentment s’ha de definir amb el CIAC. Tot això permetrà aviat veure una 

altra perspectiva per al Centre. 

Intervé la Sra. Ribas per expressar que si el rector de la UPC va voler 

participar en la licitació del Centre va ser amb la voluntat de valoritzar la 

formació professional. Per aquest motiu ja s’estan prenen compromisos 

per al curs 24-25 per implantar una oferta diferencial que porti el segell de 

la UPC. Que el Centre sigui referent en mobilitat sostenible i per tant que 

es doni formació en especialització en torn del vehicle elèctric i híbrid; no 



 

 

16 

 

es vol repetir oferta que ja s’està fent. Per aquest motiu, i a l’empara de la 

nova Llei que regula la Formació Professional, es vol fer d’aquest Centre un 

centre experimental. Evidentment el Centre no pot ser exclusivament de 

formació professional inicial ja que, com a centre integrat, ha de complir 

els seus compromisos amb la formació contínua i ocupacional. 

El Sr. Fonollosa respon que agraeix molt l’explicació, però que continua 

considerant inacceptable que dintre de tres anys s’hagin format només 51 

joves en formació professional inicial, en un centre de referència com 

aquest i per tant no compleix les expectatives que es tenien creades. 

La Sra. Ribas i el Sr. Fonollosa entren en un petit debat sobre el nombre 

d’alumnes de formació que pot acollir el Centre. 

Intervé el Sr. Mohedano per informar que properament s’aprovarà el 

Decret que regula els Centres de Formació Professional Integrada i per 

aquest motiu el Pla d’activitats no pot ser estàtic ja que el projecte 

funcional del Centre haurà de complir els requisits que el Decret estableix 

per a aquesta tipologia de centres; entre d’altres tenir a disposició un 

servei d’orientació, un d’acreditació de competències, la formació 

professional integrada, etc. 

Pren la paraula el Sr. Nadal per comentar que com a CIAC van poder tenir 

accés a la primera versió del document que era un recull de la pròpia 

licitació del SOC refeta en un format de memòria, i per tant des de la seva 

organització no es veu com un pla d’activitats escaient. També comentar 

que el CIAC ha passat de veure la versió 1 d’aquest document, directament 

a la versió 8 i no ha tingut accés a les versions anteriors. Considera que es 

va començar amb molta força, amb reunions multilaterals, el mes de 

setembre passat, però tota aquesta col·laboració es va perdre al cap de 

tres mesos. Així mateix creu que aquesta versió 8 no difereix massa de la 

primera versió que es va lliurar. 

També considera que hi ha mancances notables, especialment en relació a 

l’electromobilitat, i en canvi apareixen formacions que ja es fan en molts 

centres de la comarca o d’arreu de Catalunya. Manifesta que si realment 

aquest ha de ser un centre de referència s’ha de pensar en tot allò que el 

sector necessitarà d’aquí a 3-5 anys. El que s’està oferint en aquest pla 

d’activitats, les empreses ja ho estan fent. Per tant costarà molt omplir al 

centre amb les empreses del sector si es aquesta l’oferta formativa que s’hi 

donarà. Només s’omplirà el Centre amb una oferta de futur i això s’ha de 
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poder treballar reprenent les sessions que es van tenir a l’inici; 

contràriament serà impossible que aquest Centre esdevingui de referència.  

Pensa que quan el CIAC vegi realment un pla d’activitats, treballat 

conjuntament, amb formació que pugui ser d’interès per al sector, 

aleshores el Clúster l’aprovarà. De passada recorda que el Pla no ha estat 

mai aprovat pel CIAC; simplement se’ls va informar. 

El Sr. Piqué i el Sr. Nadal entren en un petit debat sobre el tema de com 

cercar la formació de futur per al sector. 

La Sra. Ribas puntualitza que les 51 persones que figuren en el Pla, que 

s’han de formar son de programes de formació d’inserció. 

El Sr. Fonollosa i la Sra. Ribas entren en un petit debat sobre el nombre de 

persones a formar en formació professional inicial. 

El President considera que aquest Pla es fruit d’un moment determinat i 

que s’haurà d’anar modificant a partir de que les parts implicades hi vagin 

definint les seves prioritats i necessitats. Per aquest motiu dona per 

informat el Pla d’activitats en lloc d’aprovat. 

El Sr. Alcaraz intervé per dir que el CIAC considera que aquest Pla no es un 

bon document i per tant demana que es faci un document nou, entre totes 

les parts implicades, per a que sigui una base sòlida com a full de ruta del 

Centre. Així mateix li recorda a la UPC que, com entitat no estan per ajudar, 

son els adjudicataris de la licitació, i això comporta una responsabilitat. 

El President comenta que entén que el CIAC farà una sèrie de propostes i 

es veurà com pot quadrar amb el document de l’organització gestora. 

5. Precs i preguntes. 

La Sra. Casanovas demana la paraula per anunciar que es jubila a finals del 

mes de juliol i pronuncia el següent discurs de comiat: 

“He demanat la paraula en aquest darrer torn de la sessió d’avui, per 

informar-vos que després de 36 anys dedicada al sector se l’Automoció, els 

12 últims des de l’administració Publica, encaro un nou repte de vida. El dia 

31 de juliol demanaré la jubilació. 

Que això no vol dir que passi a ser col·lectiu passiu, ans al contrari . 
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Quan la gent es jubila, diuen que se’n va contenta. Jo tinc ara mateix 

sentiments contraposats. Per una banda sento tristesa. Tristesa per deixar 

aquest projecte sense culminar. Aquesta va ser una aposta agosarada, 

innovadora, experimental. Vam començar a parlar-ne el 2009, la Consellera 

Serna es va dirigir a l’ajuntament de Martorell per demanar uns terrenys i 

alhora exposar al que a ella li havia transmès el sector. Vaig fer tot el 

possible com a regidora, i a la vegada com a professional del sector, per que 

el llavors l’alcalde Esteve s’involucrés en el projecte. Tots teníem clar que 

seria un projecte de país, de llarg recorregut i que ens faria capdavanters en 

el model i en la competitivitat del sector.  

Des de l’ajuntament es va fer un esforç considerable en favor del govern del 

país i del sector, i és lògic que es mantinguin observants del que succeeix; 

però  també  vull recordar l’esforç col·lectiu que va significar el naixement 

del clúster, el CIAC, que des de la conselleria d’empresa es va impulsar amb 

el convenciment de que el sector s’hi veuria clarament representat així com 

les seves aspiracions primigènies es veurien reflectides en aquest centre.  

I finalment l’eina que ens permetia encabir tot el projecte, el Consorci. Va 

semblar que la missió tenia el seu objectiu ben encarat, però 

malauradament no ha estat així.  

Quan vaig començar en aquest sector em van dir que seria una carrera de 

reptes i riscos, però la carrera d’obstacles d’aquest darrers anys, ha estat 

sens dubte la més costeruda . 

Ara que marxo puc dir amb llibertat, que he trobat molts impediments per 

desenvolupar la meva feina, és a dir l’encàrrec que tenia com a directora, 

que en realitat no es només la meva feina, sinó la missió que tenia aquest 

Consorci. 

Això no va de persones, ni de càrrecs, ni de mi, ni possiblement de ningú dels 

que estem aquí. Va de creure’s que el sector de l’automoció és cabdal per 

l’economia i l’ocupació d’aquest país; d’escoltar-lo i entendre’l, de que la 

innovació no s’atura, de que cada aturada que hem fet és un pas enrere per 

la competitivitat del sector, de les persones i del país.  

Però també com diuen els que es jubilen, tinc certa esperança perquè allà 

fora hi ha un munt de nous reptes que agafaré de bon grat i que sens dubte 

seran per a mi el principi d’una nova realitat. 
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I també amb la satisfacció d’haver pogut treballar en el mon que m’agrada: 

l’automació. I haver-ho pogut fer des del sector privat durant 24 anys i en el 

públic, al servei del meu país, duran 12. I si en això li afegeixo, que no  

hauria de ser, però que ho es, el fet de ser dona i haver pogut desenvolupar 

la meva carrera professional en un món llavors molt masculinitzat, la meva 

vivència ha estat altament positiva. 

 Espero i desitjo que li donin continuïtat aquest Consorci i permetin 

desenvolupar-lo tal i com descriuen els seus estatuts i els acords posteriors.  

Desitjo també que els actuals gestors tinguin l’encert i la visió que necessita 

el Centre i la formació, davant els reptes tecnològics que planteja el sector i 

els canvis immediats que es produeixen al món, convençuda que ningú 

esperarà a que les administracions  es despertin.  

Agrair a totes les persones amb les que he  col·laborat durant aquesta anys, 

i molt especialment a aquells que segueixen creient en el projecte. 

Moltes gràcies” 

Tot seguit es produeix una roda de comiats i d’agraïments per part de tots 

els membres del Consell de Govern del Consorci a la Sra. Casanovas. 

El President dona per finalitzada la reunió agraint a tothom la seva 

participació i especialment a la Sra. Casanovas, la feina d’aquests anys, per 

a la qual demana un aplaudiment de comiat. 
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